

NATIONAL LIBRARY OF RUSSIA
INSTITUTE FOR THE HISTORY OF NATURAL SCIENCES AND
ENGINEERING RAN SAINT-PETERSBURG BRANCH

**CENSORSHIP IN RUSSIA:
HISTORY
AND THE PRESENT**

COLLECTED PAPERS

Issue 8

Saint Petersburg
2017

РОССИЙСКАЯ НАЦИОНАЛЬНАЯ БИБЛИОТЕКА
САНКТ-ПЕТЕРБУРГСКИЙ ФИЛИАЛ
ИНСТИТУТА ИСТОРИИ ЕСТЕСТВОЗНАНИЯ И ТЕХНИКИ РАН

**ЦЕНЗУРА В РОССИИ:
ИСТОРИЯ
И СОВРЕМЕННОСТЬ**

СБОРНИК НАУЧНЫХ ТРУДОВ

Выпуск 8

Санкт-Петербург
2017

УДК 351.751.5

ББК 4610.3-7

ЦЗЗ

Редколлегия:

В. Р. Фирсов (председатель), Л. П. Громова, В. С. Измозик, М. Б. Конашев

Составление и научная редакция:

М. Б. Конашев (отв. ред.), Г. А. Мамонтова, Н. Г. Патрушева

Рецензенты:

Д. А. Эльяшевич, доктор ист. наук

М. И. Хартанович, доктор ист. наук

Сборник продолжает серию «Цензура в России: История и современность». В нем рассматривается комплекс проблем, связанных с современным состоянием и историей контроля за распространением и доступом к информации в «Информационном обществе». В статьях, написанных на основе широкого круга источников, раскрываются темы по истории цензуры в дореволюционной России, Советском Союзе, а также по актуальным проблемам сегодняшнего дня, в том числе об ограничении свободы слова в электронной среде.

Сборник представляет интерес для историков, литературоведов, журналистов, библиотечных работников, для всех, интересующихся историей культуры.

Editorial Board:

V. R. Firsov (Chair), L. P. Gromova, V. S. Izmozik, M. B. Konashev

Compiled and edited by:

M. B. Konashev (editor-in-chief), G. A. Mamontova, N. G. Patrusheva

Reviewed by:

D. A. Eliashevich, doctor ist. nauk

M. I. Hartanovich, doctor ist. nauk

This collection of articles continues the series «Censorship in Russia: History and the Present». The articles consider a complex of problems relating to the history and present state of control over the dissemination of and access to information in the «Information Society». They draw on a broad range of sources in their investigation of topics concerning the history of censorship in pre-revolutionary Russia and the Soviet Union, as well as problems of the present day, which include the restriction of freedom of expression in the sphere of electronic communication.

The Collected Papers are of interest to historians, literary specialists, journalists, and all concerned with the history of culture.

Печатается по постановлению Редакционно-издательского совета РНБ

Подписано к печати 20.02.17.

Формат 60×84/16. Бумага офсетная. Усл. печ. л. 35. Уч. изд. л. 33,0. Заказ № 51

Издательский отдел РНБ. Отдел оперативной полиграфии РНБ.

191069, Санкт-Петербург, Садовая ул., 18

ISBN 978-5-8192-0525-9

© Российская национальная библиотека, 2017 г.

© Санкт-Петербургский филиал Института истории естествознания и техники РАН, 2017 г.

СОДЕРЖАНИЕ

От составителей..... 11

I. ФОРМИРОВАНИЕ «ИНФОРМАЦИОННОГО ОБЩЕСТВА» И ПРОБЛЕМЫ ДОСТУПА К ИНФОРМАЦИИ

<i>Лёвкин И. М.</i> Информационный потенциал России как особый вид ее геополитического потенциала.....	16
<i>Куликова С. А.</i> Цензура гражданского общества или вандализм? (правовые итоги публичной дискуссии 2015—2016 г. о цензуре и борьбе за нравственность в искусстве).....	30
<i>Конашев М. Б.</i> Электронная демократия в России: некоторые проблемы и перспективы.....	43
<i>Жирков Г. В.</i> Внешний фактор, электронный щит и электронная цензура.....	59
<i>Равинский Д. К.</i> Вопросы прав человека в деятельности международных библиотечных организаций	77

II. ИСТОРИЯ ЦЕНЗУРЫ

<i>Маркова А. И.</i> Организация цензуры в Московской медико-хирургической академии (1798—1845).....	87
<i>Зубков К. Ю.</i> Иван Грозный на русской сцене 1860-х гг.: репрезентация монархической власти и драматическая цензура.....	91
<i>Бадалян Д. А.</i> Заграничные издания Ю. Ф. Самарина 1868—1871 гг., цензура и Ф. И. Тютчев.....	112
<i>Жирков Г. В.</i> Служебная автобиография поэта Ф. И. Тютчева.....	139
<i>Зайцева А. В.</i> Регламентация студенческого учебного книгоиздания в середине XIX — начале XX века	149
<i>Сафронова Ю. А.</i> «Запретный плод» под школьной партией. Распространение народнической нелегальной литературы среди учащейся молодежи	156
<i>Блохин В. Ф.</i> Военная цензура периода Первой мировой войны и периодическая печать «армейских районов» (на материалах газеты «Вольный»).....	169
<i>Федяхина Е. Г.</i> Драматическая цензура в 1914—1916 гг.	187
<i>Любимова М. Ю.</i> Журнал «Заветы» и военная цензура.....	197
<i>Бордаков М. А.</i> Восточный цензурный комитет: нереализованный проект дальневосточных цензоров.....	211
<i>Измозик В. С.</i> Служба российской перлюстрации в XIX в. и российские писатели (А. С. Пушкин, М. Е. Салтыков-Щедрин, Н. С. Лесков).....	216

Строева А. А. Цензура и советская повседневность в 20—30-е годы XIX века (по материалам Центрального Черноземья).....	226
Кондратенко А. И. Цензура фронтовой области: Орловский обллит в годы Великой Отечественной войны.....	236
Ярмолич Ф. К. Ленинградские театры и цензура (вторая половина 1940-х — начало 1950-х гг.	254

III. ПУБЛИКАЦИИ

Книжная торговля С.-Петербурга 1860—1870-х гг. в отчетах инспекторского надзора. <i>Вступительная статья, подготовка текста, комментарий Н. А. Гринченко</i>	264
Главлит в 1953—1958 годах. Изменение правового статуса по документам Центрального комитета КПСС и Совета Министров СССР. <i>Вступительная статья, подготовка текста, комментарий М. В. Зеленова</i>	288
Бесцензурные письма Б. Л. Астаурова. <i>Вступительная статья, подготовка текста, комментарий М. Б. Конашева</i>	341
К 90-летию со дня рождения Пола Фута	
И. П. Фут. Законодательство о печати в Европе. <i>Вступительная статья, подготовка текста Н. Г. Патрушевой</i>	349

IV. БИБЛИОГРАФИЯ и СПРАВОЧНЫЕ МАТЕРИАЛЫ

Сонина Е. С. «Сколь можно более свободы»: «Северная почта, или новая Санкт-Петербургская газета» о цензуре.....	359
Шор Т. К. Фонды учреждений, связанных с цензурой, в Национальном архиве Эстонии (1826—1917).....	372
Патрушева Н. Г., Сонина Е. С. Печать о цензуре и свободе слова в 1860-е — 1880-е гг. Предварительный список.....	389

V. AD MEMORIAM

К 100-летию со дня рождения Владимира Эммануиловича Богграда	
Патрушева Н. Г., Мамонтова Г. А. Трилогия В. Э. Богграда «Русская демократическая журналистика 30-х — 80-х гг. XIX века. Указатели содержания».....	418
Соколинский Е. К. Синтез библиографии и филологии. Традиции В. Э. Богграда при библиографировании дореволюционных журналов и «Сводный каталог сериальных изданий России, 1801—1825».....	513
Памяти Павла Семёновича Рейфмана	
Вольперт Л. И. Павел Семёнович Рейфман — ученый и личность.....	523

VI. РЕЦЕНЗИИ и ОБЗОРЫ

<i>Патрушева Н. Г.</i> Цензура. Она есть или её нет?	538
<i>Ярмолич Ф. К.</i> Издания материалов международных научных конференций по истории цензуры в России	545
<i>Жилякова Н. В., Шевцов В. В.</i> Печать, цензура и история в эпохи перемен.....	548
<i>Метсте К.</i> Семинар по истории цензуры в Эстонском литературном музее	555
Список сокращений.....	558
Коротко об авторах	559

CONTENTS

Compilers' Note.....	11
----------------------	----

I. THE FORMATION OF 'THE INFORMATION SOCIETY' AND THE PROBLEM OF ACCESS TO INFORMATION

<i>Levkin I. M.</i> Russia's Information-Technology Capabilities as an Aspect of its Geopolitical Capabilities.....	16
<i>Kulikova S. A.</i> Censorship of Civil Society or Vandalism? (Legal Outcomes Public Discussion in 2015—2016 of Censorship and the Struggle for Morality in Art).....	30
<i>Konashev M. B.</i> E-democracy in Russia: Some Problems and Opportunities....	43
<i>Zhirkov G. V.</i> The External Factor, the Digital Wall and Electronic Censorship.....	59
<i>Ravinsky D. K.</i> Human Rights Issues in the Work of International Library Associations.....	77

II. HISTORY OF CENSORSHIP

<i>Markova A. I.</i> The Censorship Apparatus in the Moscow Medical-Surgical Academy (1798—1845).....	87
<i>Zubkov K. Yu.</i> Staging Ivan the Terrible in the 1860s: The Representation of Monarchic Power and the Theatre Censorship Apparatus.....	91
<i>Badalian D. A.</i> U. F. Samarin's Foreign Editions 1868—1871, the Censorship and F. I. Tiutchev.....	112
<i>Zhirkov G. V.</i> The Service Autobiography of the Poet F. I. Tiutchev.....	139
<i>Zaytseva A. V.</i> The Regulation of Student Textbook Publishing from the Mid-Nineteenth Century to the Early Twentieth Century.....	149
<i>Safronova Yu. A.</i> «Forbidden Fruit» under the School Desk. The Distribution of Illegal Populist Literature among Students.....	156
<i>Blokhin V. F.</i> Military Censorship during World War I and the Periodical Press in «Military districts» (Based on Materials from the Newspaper «Volyn»).....	169
<i>Fediahina E. G.</i> Theatrical Censorship in 1914—1916.....	187
<i>Lubimova M. Yu.</i> The Journal «Zavety» and the Military Censorship.....	197
<i>Bordakov M. A.</i> The Eastern Censorship Committee: An Unrealized project of Russian Censors in the Far East.....	211
<i>Izmozik V. S.</i> The Russian Empire's Perustration Office in the Nineteenth Century and Russian writers (A. S. Pushkin, M. E. Saltykov-Shchedrin, N. S. Leskov).....	216

<i>Stroeva A. A.</i> Censorship and Soviet Daily Life in the 1920s and 1930s. (Materials from Central Chernozem).....	226

Kondratenko A. I. Censorship in a Region Near the Front: The Oryol Department for Literary and Publishing Affairs During The Great Patriotic War	236
Yarmolich F. K. Leningrad Theaters and the Censorship in the Late 1940s and Early 1950s	254

III. DOCUMENTS

The Book Trade in St. Petersburg in the 1860s and 1870s in the Reports of the Inspectorate. <i>Compiled and Edited, and with an Introduction and Commentary by N. A. Grinchenko</i>	264
Glavlit in 1953—1958. Changes to Its Legal Status in Documents from the Archives of the Central Committee of the Communist Party of the Soviet Union and the Council of Ministers. <i>Compiled and Edited, and with an Introduction and Commentary by M. V. Zelenov</i>	288
B. L. Astaurov's Uncensored Letters. Compiled and Edited, and with an Introduction and <i>Commentary by M. B. Konashev</i>	341
<i>In Celebration of the Ninetieth Anniversary of Paul Foote's Birth</i> I. P. Foote. European Censorship Legislation. <i>Compiled and Edited, and with an Introduction by N. G. Patrusheva</i>	349

IV. BIBLIOGRAPHY AND REFERENCE MATERIAL

Sonina E. S. «As Much Freedom as Possible»: «The Newspaper Severnaia pochta» on Censorship	359
Shor T. K. Archival Collections of Censorship Bureau Documents (1826—1917) in the Estonian National Archive	372
Patrusheva N. G., Sonina E. S. The Press on Censorship and Freedom of Speech 1860—1890: A Preliminary List	389

V. AD MEMORIAM

<i>In Celebration of the Hundredth Anniversary of V. E. Bograd's Birth</i> Patrusheva N. G., Mamontova G. A. V. E. Bograd's Trilogy «Russian Democratic Journalism 1830—1890: Indexes»	418
Sokolinsky E. K. The Synthesis of Bibliography and Philology: V. E. Bograd's Traditions in the Bibliographic Indexing of Pre-Revolutionary Journals and «A Union Catalog of Serial Editions in Russian, 1801—1825»	513
<i>In Memory of P. S. Reifman</i> Volpert L. I. Pavel Semyonovich Reifman — the Scholar and the Person	523

VI. REVIEWS

<i>Patrusheva N. G.</i> Is There Censorship in Russia or Not?	538
<i>Yarmolich F. K.</i> Publications of Materials from International Conferences on the History of Censorship in Russia	545
<i>Zhilyakova N. V., Shevtsov V. V.</i> The Press, Censorship and History in Times of Upheaval.....	548
<i>Metste K.</i> A Censorship Seminar at the Estonian Literary Museum.....	555
List of Abbreviations	558
The Authors.....	559